

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

10 أذار (وارس) 2022 نشرة يووية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



صندوق النقد: تسارع النهو الاقتصادى في قطر

ووفق التقرير تمكنت قطر من إحراز تقدم جدير بالثناء في تحسين الإصلاحات الهيكلية خلال فترة الجائحة، وقد كانت الدولة الأولى بين دول الخليج العربي التي تلغي نظام الكفالة مع اشتراط حد أدنى للأجور ومخصصات للغذاء والسَّكن، فضلا عن تنفيذ عدة إصلاحات من أجل زيادة الاستثمار الأجنبي والخاص، وتحسين الإنتاجية والتنافسية. ويتوقع صندوق النقد الدولي استمرار زخم الإصلاحات القوية من أجل تحسين الإنتاجية والشمولية، بالإضافة إلى تعزيز بيئة العمل، وجذب الاستثمار الأجنبي، وتبني التوجهات العالمية الجديدة، مثل الرقمنة والنمو الأخضر، وذلك بهدف تحقيق نمو أقوى وأكثر تنوعا على المدى الطويل.

المصدر (صحيفة الراية القطربة، بتصرّف)

IMF: Economic Growth Accelerates in Qatar

The International Monetary Fund expected economic growth in Qatar to accelerate this year to 3.2%, supported by the expansion of the North Field project to produce liquefied natural gas, which will contribute to strengthening the mediumterm prospects.

The IMF praised the strength and effectiveness of the policy response in the State of Oatar to confront Covid-19, which helped reduce the negative impact of the pandemic and promote the recovery process. The report indicated that the reason for the economic recovery was supported by the recovery in domestic demand, the rise in hydrocarbon prices, and the preparation for hosting the FIFA World Cup Qatar 2022. It noted that the banking sector remains liquid and well capitalized, with relatively low levels of non-performing loans.

توقع صندوق النقد الدولي أن يتسارع النمو الاقتصادي في قطر خلال العام الجاري إلى 3.2 في المئة، مدعوما بتوسعة مشروع حقل اتشمال لإنتاج الغاز الطبيعي المسال الذي سيساهم في تعزيز الآفاق متوسطة المدى.

وأشاد صندوق النقد بقوة وفاعلية استجابة السياسات في دولة قطر لمواجهة كوفيد19- والتي ساعدت في تقليل الأثر السلبي للجاَّنحة، وتعزيز عملية التعافى. وبيّن التقرير أنّ سبب الانتعاش الاقتصادي جاء مدعوما بانتعاش الطلب المحلي، وارتفاع أسعار الهيدروكربونات، والتحضير الستضافة كأس العالم FIFA قطر 2022. ونوّه إلى أن القطاع المصرفي لا يزال يتمتع بالسيولة وبرسملة جيدة، مع معدلات منخفضة نسبيا في مستوبات القروض

According to the report, Qatar has made commendable progress in improving structural reforms during the pandemic, it was the first country among the Arab Gulf states to abolish the sponsorship system with the stipulation of a minimum wage and allowances for food and housing, as well as implementing several reforms in order to increase foreign and private investment, improve productivity and competitiveness. The IMF expects the momentum of strong reforms to improve productivity and inclusiveness, as well as enhance the business environment to continue, also attracting foreign investment and adopting new global trends, such as digitalization and green growth, with the aim of achieving stronger and more diversified growth in the long term.

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)



البنك الدولي: أزمة أوكرانيا تفاقم واقع الأمن الغذائي العربي

اجتماعية مثلما حدث في 2008-2007 ثم مجددا في 2011، عندما ارتبطت أحداث شغب في أكثر من 40 دولة بارتفاع أسعار الغذاء العالمية. وحذر البنك الدولي من أن التداعيات قد تكون قاسية على وجه الخصوص في الشرق الأوسط وشمال أفريقيا، حيث تستورد هذة البلدان معظم احتياجاتها من القمح والزيت من أوكرانيا وروسيا.

ووفق البنك الدولي فإنّ بلدان آسيا الوسطى تواجه أيضا تحديات اقتصادية كبيرة نظرا لعلاقاتها الاقتصادية والتجارية الوثيقة مع روسيا التي يتوقع صندوق النقد الدولي أن تنزلق إلى الركود هذا العام بسبب العقوبات الغربية. المصدر (موقع سكاى نيوز عربية، بتصرّف)

تخوّف البنك الدولي، من أن يؤدي ارتفاع أسعار الطاقة والغذاء بسبب الغزو الروسي لأوكرانيا، إلى تفاقم مخاوف الأمن الغذائي القائمة في الشرق الأوسط وأفريقيا، وقد يؤدي إلى تنامي الاضطرابات الاجتماعية.

ووفق البنك الدولي ستكون هناك تداعيات مهمة على الشرق الأوسط وأفريقيا وشمال أفريقيا وأفريقيا جنوبي الصحراء الكبرى، على وجه التحديد والتي تعاني بالفعل من انعدام الأمن الغذائي. مبيّنا أنّ انعدام الأمن الغذائي وأحداث الشغب كانا جزءا من ما سمي بالربيع العربي، مفصحا عن أن الانقلابات الناجحة والفاشلة زادت في العامين الماضيين.

ومن الممكن أن تؤدي الزيادات المفاجئة في أسعار الغذاء إلى اضطرابات

World Bank: Ukraine Crisis Exacerbates the Reality of Arab Food Security

The World Bank feared that the rise in energy and food prices due to the Russian invasion of Ukraine, it exacerbates existing food security concerns in the Middle East and Africa, and may lead to growing social unrest.

According to the World Bank, there will be significant implications for the Middle East, Africa, North Africa, and sub-Saharan Africa in particular, which are already food insecure. Noting that food insecurity and riots were part of the so-called Arab Spring, revealing that successful and failed coups increased in the past two years.

Sudden increases in food prices can lead to social unrest, as

happened in 2007-2008 and again in 2011, when riots in more than 40 countries were linked to higher global food prices. The World Bank warned that the repercussions could be particularly severe in the Middle East and North Africa, where countries import most of their wheat and oil from Ukraine and Russia.

According to the World Bank, Central Asian countries also face significant economic challenges due to their close economic and trade relations with Russia, which the International Monetary Fund expects to slip into recession this year due to Western sanctions.

Source (Sky News Arabia Website, Edited)



موديز تتوقع استمرار نمو أصول البنوك الإسلامية

وانخفض إصدار الصكوك بنسبة 12 في المئة إلى 181 مليار دولار في العام الماضي، وسط انخفاض احتياجات التمويل السيادي في دول الخليج وإندونيسيا في ظل ارتفاع أسعار النفط والانتعاش الاقتصادي. وتتوقع الوكالة المزيد من الانخفاض في نشاط الإصدار عام 2022 ليصل إلى ما بين 160 و 170 مليار دولار.

وفي عام 2020 ارتفعت الأصول الخاضعة للإدارة في الصناديق الإسلامية إلى مستوى قياسي جديد بلغ 140 مليار دولار، أي بزيادة 31.9 في المئة على أساس سنوي.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

■ Moody's Expects the Continued Growth of Islamic Banks' Assets

Moody's, the credit rating agency, suggested that the growth of Islamic banks' assets will continue to outperform conventional banks, although the continued rise in oil prices will reduce the requirements for issuing sukuk. According to the agency, Islamic finance markets will continue to grow in 2022 with the acceleration of the economic recovery, which will boost credit growth and demand.

Moody's indicated that the economic recovery will strongly support the main Islamic finance markets, especially in the UAE. But at the same time, the agency expects that the rise in oil prices will lead to a decrease in sukuk issuances in رجحت وكالة موديز للتصنيفات الائتمانية أن يستمر نمو أصول البنوك الإسلامية في التفوق في الأداء على المصارف التقليدية رغم أن استمرار ارتفاع أسعار النفط سيقلل من متطلبات إصدار الصكوك. وبحسب الوكالة فإنّ أسواق التمويل الإسلامي ستستمر في النمو في عام 2022 مع تسارع التعافى الاقتصادي ما سيعزز نمو الائتمان والطلب عليه.

وبينت "موديز" أنّ الانتعاش الاقتصادي سيدعم بقوة أسواق التمويل الإسلامي الرئيسية لاسيما في دولة الإمارات. ولكن في نفس الوقت تتوقع الوكالة أن يؤدي ارتفاع أسعار النفط إلى انخفاض إصدارات الصكوك عام 2022 مدفوعا إلى حد كبير بانخفاض التمويل للمشاريع وخاصة في دول الخليج.

2022, driven largely by a decrease in financing for projects, especially in the Gulf countries.

Sukuk issuance fell 12% to \$181 billion last year, amid declining sovereign financing needs in the Gulf states and Indonesia in light of high oil prices and economic recovery. The agency expects a further decline in issuance activity in 2022 to reach between \$160 billion and \$170 billion.

In 2020, assets under management in Islamic funds rose to a new record high of \$140 billion, an increase of 31.9 percent year-on-year.

The source (Al-Arab London Newspaper, Edited)